
 

Budoucnost vodárenství bude záviset na zájmu studentů o studium tohoto 
oboru 

Nábor a udržení pracovníků ve vodárenství – to bylo jedno z hlavních témat 
doprovodného programu mezinárodní vodohospodářské výstavy VOD-KA 2025. 
Tomuto tématu se věnoval hned první den výstavy, tedy 20. květen 2025.  

Otázka lidských zdrojů ve vodohospodářství se v posledních letech stává stále 
palčivější. Nedostatek kvalifikovaných pracovníků, stárnoucí populace zaměstnanců 
a nízká atraktivita technických oborů pro mladou generaci – to jsou výzvy, kterým čelí 
většina provozovatelů vodohospodářské infrastruktury napříč Českou republikou. 

Zájemci o tuto problematiku a především o nápady, jak tuto situaci řešit, si během 
celého odpoledne mohli vyslechnout celou řadu zajímavých přednášek. 

Blok zahájil marketér a lektor Vít Baloušek ze společnosti GoodIdeas.  Představil 
význam sociálních sítí v náboru a budování zaměstnavatelské značky. Zdůraznil, že 
v době, kdy je v České republice jedna z nejnižších nezaměstnaností v EU, je 
získávání nových lidí složité. Efektivní prezentace na sociálních sítích může přilákat 
nejen aktuální uchazeče, ale i ty, kteří časem uvažují o změně zaměstnání. Dále 
uvedl, že Češi tráví na internetu a sociálních sítích v průměru 6 hodin a 14 minut 
denně, přičemž 96 procent generace Z používá Instagram, což je ideální platforma 
pro oslovení mladých talentů. „Je důležité, aby personalisté znali cestu kandidáta o 
zaměstnaní očima uchazeče, protože jen tak jsou schopni nastavit procesy náboru 

tak, aby měli smysl,“ upozornil Baloušek. „Vodohospodářství musí změnit způsob, 

jakým o sobě komunikuje. Nestačí ukazovat pouze potrubí a technologii – musíme 
ukázat, že za vodou jsou lidé, kteří dělají smysluplnou práci. A tu práci musíme 
přiblížit jazykem a formou, která osloví dnešního uchazeče,“ doplnil. Doporučil 
zaměřit se na storytelling a vizuálně atraktivní obsah, který ukazuje reálné pracovní 
prostředí, příběhy zaměstnanců a společenský přínos odvětví.  

Významné místo v programu zaujala prezentace společnosti Ostravské vodárny a 
kanalizace a.s. (OVAK), která představila svůj systematický přístup k výchově 
budoucích provozních montérů vodovodů a kanalizací. Zástupci OVAK upozornili na 
dlouhodobý problém oboru – nedostatek kvalifikovaných pracovníků v provozu, 
zejména v segmentu technických profesí, které tvoří páteř vodárenských činností v 
terénu. Z tohoto důvodu OVAK úspěšně spolupracuje se středními odbornými 
školami v Moravskoslezském kraji. Studenti tohoto oboru mají možnost absolvovat 
praxi přímo na provozech společnosti, pod dohledem zkušených mentorů z řad 
technických pracovníků OVAK. Během výuky a praxe se studenti seznamují nejen s 
klasickými montážními technikami, ale také s novými technologiemi, bezpečnostními 
standardy a používáním moderní měřicí techniky. Cílem je, aby absolventi tohoto 
programu mohli po ukončení školy ihned nastoupit do provozu bez nutnosti 
zdlouhavého zaškolování. 

Kromě náboru se část odborného bloku věnovala i dlouhodobé práci se stávajícími 
zaměstnanci. VODÁRENSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a.s., představila vlastní 
úspěšný projekt Akademie VAS, který byl spuštěn s cílem systematického vzdělávání 



a rozvoje zaměstnanců napříč profesemi a pracovišti ve firmě. Dvouletý program je 
připraven pro budoucí klíčové zaměstnance společnosti a běží již osmým rokem. 
Mnozí z absolventů se následně uplatnili na vedoucích a expertních pozicích. 

Odpolední část odborného programu výstavy VOD-KA 2025 nabídla širokou 
přehlídku vzdělávacích institucí, které se aktivně podílejí na výchově budoucích 
odborníků pro vodní hospodářství. Vystoupili zástupci předních českých univerzit i 
středních škol, kteří představili své studijní programy, výzkumné projekty i způsoby 
propojení teorie s praxí.  

Za Vysokou školu chemicko-technologickou v Praze (VŠCHT) vystoupili prof. Ing. 
Jan Bartáček, Ph.D., a Ing. Jan Bindzar, Ph.D., kteří prezentovali špičkové zázemí 
pro výuku i výzkum v oblasti vodního hospodářství, především na Ústavu technologie 
vody a prostředí. Zmínili zapojení studentů do mezinárodních projektů zaměřených 
na recyklaci vody, cirkulární ekonomiku a moderní metody čištění odpadních vod. 

Vysoká škola báňská – Technická univerzita Ostrava (VŠB-TUO) byla 
reprezentována prof. Ing. Silvií Heviánkovou, Ph.D., která představila studijní obory 
zaměřené na ochranu vod, hydrologii a environmentální inženýrství. Studenti se zde 
kromě teoretické přípravy účastní řady praxí a výzkumných úkolů s přesahem do 
průmyslu. 

Z Mendelovy univerzity v Brně se programu zúčastnila Ing. Petra Oppletová, která 
prezentovala aktivity Agronomické fakulty. Studenti se zde věnují tématům 
hospodaření s vodou v krajině, půdní hydrologii či retenci vody v zemědělství, a 
zapojují se do projektů se zaměřením na udržitelné zemědělství a krajinné plánování. 

Stavební fakulta ČVUT v Praze byla zastoupena doc. Ing. Davidem Stránským, 
Ph.D., který přiblížil široké spektrum oborů zaměřených na vodní stavby, vodní 
hospodářství a kanalizační systémy. Vysvětlil, jak studenti v rámci výuky pracují na 
reálných modelacích a infrastrukturních projektech v úzké spolupráci s municipalitami 
i vodohospodářskými podniky. 

Brněnskou Fakultu stavební VUT představil doc. Ing. Jaroslav Raclavský, Ph.D., 
který zdůraznil silnou tradici výuky vodních staveb a inženýrství. Fakulta disponuje 
špičkovým laboratorním zázemím a spolupracuje s průmyslovými partnery na vývoji 
technologií pro odvodnění měst, protipovodňovou ochranu a sanaci znečištěných 
vod. 

Závěr univerzitních prezentací patřil České zemědělské univerzitě v Praze, jejíž 
kampus a studijní prostředí přiblížil Mgr. Michal Brož. Studenti zde mají možnost 
kombinovat technické, přírodovědné i ekonomické přístupy ke správě krajiny a 
vodních zdrojů. ČZU je rovněž aktivní v oblasti vzdělávání v klimaticky orientovaném 
hospodaření s vodou a adaptacích na sucho. 

Do programu se zapojily také významné střední odborné školy, které připravují 
technické pracovníky pro budoucí provozní činnosti. Střední průmyslovou školu 
stavební Brno reprezentovala Ing. Alena Vaščáková, která představila studijní 
programy zaměřené na vodní stavby a upozornila na úzkou spolupráci se stavebními 
i vodohospodářskými firmami. 



Ředitel Střední školy stavební ve Vysokém Mýtě se věnoval výzvám i příležitostem, 
které škola nabízí žákům se zájmem o technické profese. Zdůraznil vysoký potenciál 
absolventů pro uplatnění ve vodním hospodářství, a to zejména díky důrazu na praxi 
a propojení výuky s regionálními podniky. 

Tato část veletržního programu byla velmi zajímavým pohledem na to, jak se zaměřit 
na to, aby oblast vodárenství do budoucna našla dostatek lidských zdrojů pro  
dlouhodobě stabilní a kvalitní správu vodohospodářské infrastruktury. Bohužel zájem 
o jednotlivé přednášky ze strany účastníků výstavy nebyl takový, jak se očekávalo. 
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